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Příloha: Divadlo Gerharta 
Hauptmanna

Pestrý kulturní podzim
Blížící se konec prázdnin předzname-
ná vají Hrádecké slavnosti a Bartolo-
mějská pouť. Následovat bude Kine-
matograf bratří Čadíků, který letos při-
veze 4 české filmy a na náměstí se zdrží
od čtvrtka do neděle. Čtrnáct dní po
slavnostech léto symbolicky zakončí
dožínky. Přijdou i další tradiční akce,
jako je Hrádecký divadelní podzim,
který se chystá na listopad. Letos bude
ale program ještě o něco bohatší.

Už v neděli 9. září budeme hosti
první z podzimních divadelních před-
stavení. Bláznivou komedie Blbec k ve-
čeři přivezou kromě jiných Václav Vy-
dra, Josef Carda a Rudolf Hrušínský.
Vstupenky na ni už jsou v předprodeji. 

Dne 25. září se bude v kostele 
sv. Bartoloměje konat další koncert.
Tentokrát přijede se svým programem
zpěvák známý především z mnoha
muzikálů, Marian Vojtko. Vstupenky se
začnou prodávat ve středu 29. srpna. 

Na říjen jsme připravili do DK Be-
seda jedno z nejúspěšnějších divadel-
ních představení poslední doby. Hrálo
se už v mnoha místech v našem okolí,
prakticky vždy s vyprodaným hlediš-
těm. 17. října se můžete těšit na Cave-
mana a vstupenky na něj si můžete
pořídit od 12. září.

Město připravuje víceúčelový dům 
pro seniory

Důstojné prožití stáří, zvláště když přicházejí nejrůznější zdravotní neduhy, je asi přáním každého 
člověka. Průměrně se sice dožíváme vyššího věku, v průměru dokážeme být déle aktivní, ale ne každý
má to štěstí. A co když přijde chvíle, kdy se o sebe nedokážeme postarat sami a rodina pomoci 
nemůže, nebo dokonce nechce? Bydlení v domovech pro seniory se shání těžko, v případě požadavků
na soustavnou péči ještě hůře. O tom, že město připravuje projekt výstavby víceúčelového domu pro
seniory, se mluvilo delší dobu. Nyní už má ale konkrétní obrysy a tak jej můžeme představit.

Moderní dům, postavený v tzv. pasívním standardu, má vyrůst na Oldřichovské ulici na bývalých
„školních“ pozemcích, nedaleko dnešní MŠ Oldřichovská. Půjde o zařízení s 24hodinovou péčí o kli-
enty, kde najdou bydlení také senioři s Alzheimerovou chorobou. Součástí objektu bude i stanoviště
rychlé záchranné služby, které se sem přesune z Tovární ulice. Samozřejmostí jsou společné setkávací
prostory, ordinace lékaře, poskytována zde může být i odlehčovací služba. Tedy vše, čeho se nyní 
nedostává, a přitom v jednom místě.  Pokračování na str. 3
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lnformace z radnice
Usnesení rady města
9. schůze rady města
9. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 6. června, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila změnu rozpočtu města 2018 č. 5. Rozpočet města 2018 po změ -

ně č. 5 má stanoven celkový objem příjmů částkou 183 343 889,29 Kč,
celkový objem výdajů částkou 323 979 638,29 Kč a salda ve výši 
140 635 749 Kč ve třídě financování.

— schválila podanou žádost o dotaci na projekt Kontejnerová stání se
zastřešením v Hrádku nad Nisou do Dotačního programu Liberec-
kého kraje, Programu 8.5 Podpora předcházení vzniku odpadů, 
jejich opětovného použití a využití bioodpadů, o celkových výdajích
ve výši 235 296 Kč, požadované dotaci ve výši 117 000 Kč, vlastním
podílu ve výši 118 296 Kč

— schválila odměny ředitelům příspěvkových organizací města
— schválila přidělení zakázky Opravy výtluků komunikací metodou

ITHR firmě Street, s. r. o., která nabídla nejnižší cenu za 1 m2 ve výši
592,90 Kč včetně DPH 

— schválila přidělení zakázky Stavební úpravy hřbitovní cesty, Hrádek nad
Nisou a Donín, firmě Daniel Kolínský za celkovou cenu 475 672 Kč
včetně DPH 

— schválila návrh smlouvy o výpůjčce pozemku p. č. 1611/1, orná půda,
o výměře 17 646 m2 v k. ú. Hrádek nad Nisou, na dobu určitou, a to
do 31. 12. 2068 za účelem výsadby sadu v rámci oslavy stého výročí
založení samostatného Československa.

10. schůze rady města
10. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 20. června, se zabývala
těmito záležitostmi:
— schválila přidělení veřejné zakázky na nákup ukazatele rychlosti 

IPR 10 COMBO 3L firmě Bartek rozhlasy, s. r. o., za celkovou cenu 
101 284 Kč s DPH

— schválila změnu rozpočtu města 2018 č. 6. Rozpočet města 2018 po změ -
ně č. 6 má stanoven celkový objem příjmů částkou 183 343 889,29 Kč,
celkový objem výdajů částkou 323 979 638,29 Kč a salda ve výši 
140 635 749 Kč ve třídě financování.

— schválila přijetí finančního daru v celkové výši 150 000 Kč na akci sou-
visející se založením ovocného sadu ke 100. výročí založení republiky
od společnosti KSM Casting CZ, a. s.

— schválila smlouvu o financování z Fondu mikroprojektů v Eurore  -
gionu Nisa, realizovaného v rámci programu Interreg V-A Česká 
republika – Polsko 2014–2020, na projekt Uhelná – Revitalizace aleje
a úprava prostranství pro turisty, o celkových nákladech 35 218,66 eur
(880 466,50 Kč) a výši dotace 29 935,86 eur (748 396,50 Kč), při
kurzu 1 euro = 25 Kč

— schválila smlouvu o financování z Fondu mikroprojektů v Eurore-
 gionu Nisa, realizovaného v rámci programu Interreg V-A Česká 
republika – Polsko 2014–2020, na projekt Stromy v Trojzemí – revi-
talizace aleje Žitavská a propagace přírodního dědictví, o celkových
nákladech 18 178,68 eur (454 467 Kč) a výši dotace 15 451,88 eur
(386 297 Kč), při kurzu 1 euro = 25 Kč

— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Pro-
gramu 4.4 Soutěže a podpora talentovaných dětí a mládeže na pro-
jekt Zlatá pětka Mikroregionu Hrádecko–Chrastavsko 2018 ve výši 
17 500 Kč a zajištěném spolufinancování ve výši 17 500 Kč a pověřuje
starostu města podpisem Smlouvy o poskytnutí účelového dotace 
z Dotačního fondu Libereckého kraje 

— schválila přijetí dotace z Ministerstva vnitra – Programu prevence 
kriminality na místní úrovni 2018 na projekt Hrádek nad Nisou – do-
movník preventista 2018–2020 v souladu s registrací akce a rozhod-
nutím o poskytnutí dotace následovně:
– v roce 2018 ve výši 212 400 Kč a zajištěném spolufinancování ve

výši 24 000 Kč
– v roce 2019 ve výši 260 280 Kč a zajištěném spolufinancování ve

výši 28 920 Kč
– v roce 2020 ve výši 260 280 Kč a zajištěném spolufinancování ve

výši 28 920 Kč 
— schválila realizaci projektu Hrádek nad Nisou – zefektivnění MKDS

ul. Nádražní–Sokolská–Liberecká o celkových nákladech ve výši 

308 229 Kč, dotaci ve výši 265 780 Kč a vlastním podílu ve výši 
42 449 Kč 

— schválila dotaci z rozpočtu města žadateli ve výši 20 000 Kč na úhradu
nákladů spojených s přípravou a realizací festivalu Shotgun 2018 

— na základě konkurzního řízení jmenovala ředitelku Základní školy 
a Mateřské školy, Hrádek nad Nisou – Loučná, příspěvková organi-
zace, a to na dobu neurčitou s účinností od 1. 8. 2018

— po projednání schválila na základě doporučení dopravní komise 
realizaci dopravního opatření v ulici Školní a Smetanova 

— rada města v působnosti jediného společníka společnosti Kristý -
na, a. s., schválila:
– účetní závěrku společnosti Kristýna, a. s., sestavenou k 31. 12. 2017

s výsledkem hospodaření – ziskem 1 463 725,89 Kč a přídělem do 
rezervního fondu společnosti ve výši 102 460,81 Kč v souladu
s § 25 stanov společnosti, dále ziskem použitým na pokrytí ztrát
minulých let a rozhodnutím zbytek zisku ponechat nerozdělený

— rada města v působnosti jediného společníka společnosti Kristýna, a. s.,
po projednání schválila vyřazení zmařené investice Westernov ve výši
31 032,80 Kč z majetku společnosti Kristýna, a. s.

7. mimořádná schůze rady města
7. mimořádná schůze rady města v roce 2018, konaná dne 27. června,
se zabývala těmito záležitostmi:
— schválila přijetí dotace ze Společného fondu malých projektů v Eu-

roregionu Neisse-Nisa-Nysa v Programu spolupráce na podporu 
přeshraniční spolupráce mezi Českou republikou a Svobodným stá-
tem Sasko 2014–2020 na projekt Umělecké sympózium v Trojzemí,
ERN-0664-CZ-23.04.2018 ve výši 14 975,21 eur (374 380,25 Kč, při
kurzu 1 euro = 25 Kč), zajištění spolufinancování ve výši 2 642,69 eur
(66 067,25 Kč) 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Římskokato-
lická farnost Hrádek nad Nisou ve výši 34 000 Kč na zajištění hava-
rijní opravy ciferníku na věži kostela sv. Bartoloměje 

— schválila dodavatele akce Rekonstrukce ZŠ Lidická – Zdravotně tech-
nické instalace, a to firmu MAXEL, s. r. o., s celkovou nabídkovou 
cenou 325 535 Kč včetně DPH 

— schválila výběr zhotovitele veřejné zakázky Nová Loučná – kanaliza -
ce – vyhotovení projektové dokumentace, a to firmu PK Slavík, s. r. o.,
za cenu 526 350 Kč vč. DPH

— schválila dodavatele veřejné zakázky Oprava střechy objektu hasič-
ské zbrojnice, Dolní Sedlo, a to firmu Hochman, Hrádek nad Nisou
za celkovou cenu 580 619 s DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky Instalace fotovoltaického sy-
stému na střechu ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku nad Nisou, a to firmu
ČEZ Solární, s. r. o., Liberec za celkovou cenu 1 149 500 Kč včetně DPH.

Ze zasedání zastupitelstva města
5. zasedání zastupitelstva města
5. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 30. května,
se zabývalo těmito záležitostmi:
— vzalo na vědomí zápis z jednání Fondu rozvoje Václavic a Uhelné ze

dne 25. 4. 2018 a stav finančních prostředků na účtu FRVU ke dni 
31. 3. 2018 ve výši 3 714 987,44 Kč

— vzalo na vědomí zápis z jednání Fondu rozvoje majetku dne 25. 4. 2018,
stav finančních prostředků na účtu FRM ke dni 31. 3. 2018 ve výši 
46 357 422,30 Kč 

— schválilo přijetí dotace na projekt Instalace systému nuceného vě-
trání s rekuperací do budovy ZŠ T. G. Masaryka v Hrádku nad Nisou
o celkových výdajích 8 212 656 Kč a výši podpory 5 743 947,30 Kč

— schválilo projektový záměr a podání žádosti na akci Sociální bydle -
ní – Hrádek nad Nisou do Integrovaného regionálního operačního
programu, výzvy č. 80 Sociální bydlení pro sociálně vyloučené 
lokality II., o celkových předpokládaných nákladech ve výši 
28 805 743,23 Kč a dotaci ve výši 11 604 955,50 Kč

— schválilo poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Orel jednota
Hrádek nad Nisou ve výši 160 000 Kč na úhradu nákladů na energie
ve sportovním areálu jednoty Orel 

— schválilo poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Římskokato-
lická farnost Hrádek nad Nisou ve výši 138 000 Kč na restaurátorské
práce na kamenných památkách v areálu kostela sv. Bartoloměje 

— stanovilo pro následující volební období 2018–2022 počet členů 
zastupitelstva města na 25
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Město připravuje víceúčelový dům 
pro seniory

„S výstavbou domu už vyjádřilo souhlas zastupitelstvo města. Kapa-
cita bude 40 lůžek, z toho osm bude pro nemocné Alzheimerovou cho-
robou,“ říká starosta města Josef Horinka. V současnosti je už vydáno
územní rozhodnutí pro stavbu. „Jsme asi uprostřed legislativního pro-
cesu, nyní nás čeká pořízení dokumentace pro stavební povolení,“
upřesňuje Josef Horinka.

Poměrně zásadním plánem je postavit budovu v pasívním standardu.
Zákon to sice pro veřejné budovy od roku 2020 ukládá, ale zatím takové
stavby běžné nejsou. Dům seniorů se tedy bude vyznačovat minimál-
ními náklady na provoz. Počítá s využitím fotovoltaických panelů pro 
výrobu elektřiny, tepelným čerpadlem, využívána bude tzv. šedá voda,
neboli voda, z koupelen a kuchyní, která se po přečištění používá pro
splachování.

Náklady na výstavbu „domu seniorů“ jsou nyní odhadnuty na 
175 mil. Kč. To je na první pohled vysoká částka, daná do značné míry
využitím moderních materiálů a technologií. Je celkem jasné, že sa-
motné město ve svém rozpočtu takovou sumu najde těžko. V tuto chvíli
má město podanou žádost do Operačního programu Životní prostředí,
který na výstavbu domů v pasívním standardu poskytuje podporu až 
ve výši 30 % uznatelných nákladů, v tomto případě asi 50 mil. Kč. Další
část nákladů by měl hradit Liberecký kraj, který v Hrádku už v nedávné
minulosti plánoval výstavbu nového stanoviště záchranné služby. Jde 
o oboustranně výhodné spojení: záchranná služba by se přestěhovala
na dostupnější místo, než je Tovární ulice, a přitom by se část nákladů
na výstavbu rozdělila mezi oba investory. „Usilujeme o to, abychom
mohli využít ještě další dotační program například z Ministerstva práce
a sociálních věcí. V současnosti není spolufinancování z jiných dotačních
zdrojů možné, ale jednáme o tom, aby se cesta našla, protože například
v resortu školství to možné je,“ vysvětluje starosta města Josef Horinka.

Vít Štrupl

— schválilo poskytnutí finančního daru ve výši 22 968 Kč Mostu k na-
ději, z. s., na poskytování terénních programů pro lidi ohrožené 
drogou

— schválilo změnu rozpočtu města 2018 č. 4. Rozpočet města 2018 
po změně č. 4 má stanoven celkový objem příjmů částkou 
183 343 889,29 Kč, celkový objem výdajů částkou 323 979 638,29 Kč
a salda ve výši 140 635 749 Kč ve třídě financování.

6. zasedání zastupitelstva města
6. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 27. června,
se zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo podání žádosti o dotaci na projekt Rekonstrukce učeben pro

výuku AJ, NJ a přírodních věd na ZŠ Lidická v Hrádku nad Nisou 
v rámci 1. výzvy z IROP – MAS – Podještědí – IROP – Infrastruktura pro
vzdělávání v předpokládané výši celkových nákladů max. 9 mil. Kč

— schválilo podání žádosti o dotaci na projekt ZŠ TGM Hrádek nad Ni-
sou – Jazyková laboratoř, práce se zvukem a sdílením obrazu v rámci
1. výzvy z IROP – MAS – Podještědí – IROP – Infrastruktura pro vzdě-
lávání v předpokládané výši celkových nákladů max. 10,2 mil Kč

— schválilo vstup města Hrádek nad Nisou do spolku DMO Lužické 
a Žitavské hory, z. s.

— schválilo poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Náboženská
obec Církve československé husitské v Hrádku nad Nisou ve výši 
144 000 Kč na opravu věžních hodin Chrámu Pokoje včetně jejich
osvětlení 

— schválilo poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Český svaz cho-
vatelů, z. s., Hrádek nad Nisou, ve výši 120 000 Kč na instalaci roz-
vodů topného systému v objektu domu chovatelů

— schválilo poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Český rybář-
ský svaz, z. s., Hrádek nad Nisou, ve výši 150 000 Kč na opravu 
oplocení mezi zahradou u Rybářského domu a místní komunikací 
(III. etapa) 

— schválilo podstatné náležitosti smlouvy o zásahu větrnými elektrár-
nami do krajinného rázu Hrádecka v oblasti Václavic a Uhelné 

— schválilo podání žádosti o dotaci na projekt Dům seniorů Hrádek nad
Nisou v rámci 61. výzvy Operačního programu životní prostředí 
2014–2020, v předpokládané výši celkových nákladů 175 053 120 Kč
a zajištění spolufinancování projektu v předpokládané výši 
125 070 948 Kč z rozpočtu města, a to za předpokladu schválení 
dotace a provedení změny rozpočtu města pro rok 2019.
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Poptávka po bydlení stále převyšuje nabídku. Nová pracovní místa 
v průmyslové zóně a snadná dostupnost Liberce počet zájemců o byd-
lení v Hrádku ještě zvyšují. Sedm bytů, které byly na začátku roku k dis-
pozici v opravené Ruské vile, by mohlo být obsazeno hned několikrát.
Lokalitou, která se aktuálně nabízí pro výstavbu nových bytových domů
jako nejvhodnější, je Legionářská ulice. Město v minulosti odkoupilo ne-
využívanou budovu mateřské školy a po demolici je k dispozici pozemek
nedaleko centra města.

Otázkou, která se v současnosti řeší, je jak
výstavbu financovat. Nabízí se model, který byl
použit u Ruské vily, tedy úvěr města a jeho
splácení z vybraného nájemného. „Praxe uka-
zuje, že  v současnosti je zájem spíše o větší
byty, než byly nabízeny v Ruské vile. Poptávka
je po bydlení v 3 + kk nebo dokonce 4 + kk,“
říká starosta města Josef Horinka. V případě
větších bytů je ale model financování s pomocí
úvěru méně výhodný a znamenal by pro město
zatížení. „Nabízí se ale i jiné možnosti financo-
vání. Jedním z nich je klasický developerský
projekt, kdy developer odkoupí pozemek, po-
staví byty a ty pak prodává. V současnosti se
nám ale mnohem více líbí varianta kdysi oblí-
beného družstevního bydlení. Město by do něj
vložilo pozemek, za který by získalo adekvátní
počet bytů, další byty by byly družstevní,“ do-
dává Josef Horinka. A zájem o takový model
mezi investory je.

Na jaře vznikly studie od architektonických
kanceláří Ateliér David a FS Vision. Každá při-
pravila dvě varianty možné podoby domů –
jedna počítá s jedním větším objektem, druhá
se dvěma menšími. Podoba, kterou si dnes 

můžete prohlédnout, je ale spíše opravdu jen návrhem, který se bude
ještě vyvíjet. V lokalitě je prostor pro 25–30 bytů výše uvedené velikosti,
počítá se i s parkováním, které bude v prvním podlaží. Navíc je potřeba
vzít v potaz, že lokalita Legionářské ulice je sama o sobě architektonicky
opravdu pestrá: od tradiční lidové architektury, přes sídliště, sokolovnu
až po průmyslový areál. A i s tím se návrhy musí vyrovnat.

Jisté je to, že zájem o výstavbu bytů v této lokalitě je. Už v únoru jej 
podpořili zastupitelé města s tím, že k výběru podoby domů se ještě vrátí.

Na místě po školce se plánuje výstavba

Studie Ateliéru David

Studie kanceláře FS Vision

Autobusová zastávka
v Doníně u školy

Bezpečnější a pohodlnější místo pro obyva-
tele města, kteří cestují autobusem, se připra-
vuje v Doníně u základní školy. V současnosti
zastavuje autobus při chodníku, auta jej musí
objíždět. Přechod pro chodce u školy je rovněž
nevhodně umístěn. Projekt vybudování tzv. zá-
livu vyřeší obojí: u školy vznikne zastávka s pru-
hem pro autobus a bude vybudován nový pře-
chod pro chodce. Na tuto akci město získalo
podporu ze Státního fondu dopravní infra-
struktury. Součástí této akce, kterou už ale
město bude hradit celou ze svého, bude i další
přechod o něco blíže k městu, který vyřeší ne-
bezpečné místo u donínské školky. Zároveň
vznikne naproti školce alespoň malé parkoviště
pro rodiče, kteří do školky přivážejí děti.
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Budova bývalého kina v ulici 1. máje je už delší dobu nevyužitá a chátrá.
Pohled z ulice není zrovna radostný, hlavním problémem je ale přede-
vším stav střechy a krovu. Zatímco byty svému účelu ještě nějakou dobu
sloužily, v sále se naposledy promítalo na jaře roku 1999, na začátku sto-
letí zde ještě asi dva roky fungovalo kulturní centrum. Od té doby je ob-
jekt prázdný, v srpnu 2010 jej navíc zasáhla velká voda.

Před více než rokem byla představena studie, která do prostoru býva-
lého sálu, jeho zázemí a přilehlé parcely navrhuje umístit byty a plochu
s parkovacími místy. Město připravilo žádost o dotaci na výstavbu soci-
álního bydlení do Integrovaného regionálního operačního programu 
a čekalo, až ji bude možné podat. Výzva byla otevřena na začátku léta,
město neponechalo nic náhodě a žádost podalo hned první den. Pokud
bude úspěšné, vyřeší se stav jedné za zanedbaných lokalit ve městě 
a šanci slušně bydlet dostane hned několik rodin. 

Na rozdíl od uvažované výstavby v Legionářské ulici jsou plánované
byty v lokalitě bývalého kina plánovány v rámci dotace jako sociální. Bu-
dou mít tedy omezenou výměru i regulované nájemné. Sociální bydlení
přitom zahrnuje celou škálu různých skupin obyvatel od seniorů, matek
samoživitelek, mladých rodin až po sociálně vyloučené skupiny. Město
takový druh bydlení potřebuje.

Projekt počítá s demolicí té části objektu, ve které se nachází kinosál.
V jeho místě bude domovní blok ukončen nadstavbou. Velkou část vni-
trobloku zaujímá dům, k němuž je dnes jediný přístup veden úzkým
průjezdem z ulice 1. máje. Součástí nového projektu je vybudování nové
komunikace, která by umožnila přístup do vnitrobloku. 

V místech, kde dnes stojí sálová část objektu bývalého kina, bude
podle studie plocha s parkovacími místy, kterých se v této lokalitě 

nedostává. Počítá se i se zelení a plochou pro kontejnery na tříděný od-
pad. V současnosti je navíc městský pozemek za bývalým kinem rozdě-
len ploty na menší parcely. Studie počítá s jejich proměnou do parkové 
podoby.

Budova bývalého kina se sice nachází mimo městskou památkovou
zónu, ale vzhled ulice 1. máje zůstane zachován. Projektový Ateliér David
počítá v projektu s tím, že podoba domu bude citlivě upravena do stylu
odpovídající době jeho vzniku, se zachováním původní tváře včetně 
fasády a rozvržení oken. Obojí doznalo změn při poslední přestavbě.

Bydlení ve starém kině

Protidrogový vlak
v Hrádku

Těsně před koncem školního roku stál na hrá-
deckém nádraží neobvyklý vlak. Jeho interiér 
je celý upraven a vybaven tak, aby umožnil 
zapojením všech lidských smyslů působit na
návštěvníky vlaku a seznámit je s problema-
 tikou legálních i nelegálních drog a dalších 
závislostí. Příběh o příčinách, vývoji a důsled-
cích drogové závislosti se postupně odehrává 
v šesti vagonech soupravy Revolution Train.

Vlak do Hrádku mohl přijet i díky podpoře 
z Fondu malých projektů v Euroregionu Nisa 
v programu Spolupráce na podporu přeshra-
niční spolupráce mezi Českou republikou 
a Svo bodným státem Sasko z prostředků 
Evropského fondu pro regionální rozvoj. K dis-
pozici byl nejprve žákům žitavských škol,
druhý den žákům hrádeckých škol a nakonec 
i zájemcům z řad veřejnosti.
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Sokolovna
V sokolovně pokračuje 2. etapa rekonstrukce. Začala vybouráním příček
v prostoru šaten a umýváren. V současné době už se ale rýsují prostory
nových šaten, které se od těch původních liší hlavně v komfortu, který
budou poskytovat. Každá z nich totiž bude disponovat vlastním sociál-
ním zázemím. Kromě dokončení těchto prostor zbývá ještě vybudovat
spojovací krček, kterým budou moci sportovci přecházet přímo do malé
haly.

Podstávkový dům Koník
V srpnu byla dokončena 2. etapa rekonstrukce podstávkového domu Ko-
ník. Hotovo už je nejen venku, ale i v interiérech. Snahou všech, kteří se
na projektu podíleli, bylo dosáhnout maximální možné míry autenticity
domu. Najdeme v něm dvě velké světnice, několik menších komor. 
Vše je možná nezvykle barevné, ale vycházející z nálezů, které byly při
rekonstrukci objeveny. Podstávkový dům bude veřejnosti poprvé pří-
stupný v předvečer státního svátku. Slavnostní otevření je naplánováno
na 27. září od 17 h.

Bezbariérový dům kultury Beseda
Během prázdnin pokročila také adaptace DK Beseda, jejímž výsledkem
bude bezbariérovost přízemí pro návštěvníky sálu. Součástí projektu je 
i přístavba na místě vedlejšího vchodu do sálu, ve které jsou v součas-
nosti dokončovány nové toalety. Ty zcela jistě zlepší komfort návštěvníků
kulturních akcí.

Zbývá dokončit úpravy v sále. Týkají se šatny pro návštěvníky, která je
v současnosti vybourána. Nový pult bude uzpůsoben lidem na vozíčku,
šatna bude zabezpečena žaluzií. Výměna ještě čeká dveře do sálu 
a dveře do prostor restaurace Camelot.

Dětská skupina
U MŠ Liberecká pokračuje stavba tzv. dětské skupiny. Zařízení určené
primárně dětem od dvou let bude provozovat MŠ Liberecká. Hlavní pro-
story dětské skupiny vznikly rekonstrukcí bývalého výměníku. Se školkou
budou propojeny krčkem, který se právě buduje.

Dětská skupina bude otevřena s mírným zpožděním oproti původním
plánům, mělo by se tak stát v říjnu.

Investiční akce města
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Připravované investiční akce
Veřejné toalety na hasičské louce
Hasičská louka je několikrát během roku dějištěm kulturních akcí.
Zázemí pro návštěvníky je vždy řešeno pronájmem mobilních toalet,
což není ideální řešení. Město se proto rozhodlo připravit projekt jed-
noduché stavby, ve které by byly umístěny toalety a související zaříze-
ní. Pokud vše dobře půjde, mohly by být k dispozici už v příštím roce. 
Otevřena je zatím otázka financování. Hasičská louka se nachází v blíz-
kosti cyklostezky Odra-Nisa, toalety by tak mohly sloužit třeba i cyklis-
tům. Vybudování toalet se připravuje také na hřbitově na Liberecké
ulici. 

2. etapa úprav na Kristýně
Letošní investice do hlavní cesty okolo Kristýny a úprava hlavní pláže
poměrně zásadním způsobem zlepšily prostředí a vzhled rekreačního
areálu. Během prázdnin přibylo ještě několik „drobností“ v podobě
převlékáren na pláži, dětského hřiště nebo stojanů na kola.
Na příští rok je připravena druhá a poslední etapa.
Zahrnuje dokončení dřevěných mol pod občerstvením Karibik i pod
bývalou plavčickou chatou a vylepšení dětských hřišť. Součástí bude
také nové molo, kterým se zpřístupní vodní hladina vozíčkářům. „Tím
velké úpravy na Kristýně skončí, žádné tobogány ani další atrakce

budovat nechceme. Abychom Kristýně uchovali co možná nejvíce pří-
rodní ráz, upustili jsme i od budování chodníčku pod hlavní hrází, stej-
ně tak od plovoucích ostrovů a boulderingových stěn, které se v minu-
losti objevily v návrzích, co by na Kristýně mohlo být,“ říká starosta
města Josef Horinka. „Rádi bychom ještě vyřešili přístup po panelové
cestě na Střed. Komunikace je ale nyní v majetku Lesů ČR a jednání o
směně jsou docela složitá. Každopádně, pokud budeme úspěšní, počí-
táme s tím, že by se tudy mohl uzavřít okruh pro in-line bruslaře,
vozíčkáře  cyklisty,“ dodává

Nová knihovna
Nová budova knihovny má vybetonované základy. V těchto dnech se
připravuje betonování prvního nadzemního podlaží. Budova totiž bude
betonová, v průčelí s obkladem z cihel z původní stavby. Zároveň se při-
pravuje stěhování původní knihovny. Hrádečáci se budou muset zhruba
od října obejít na několik měsíců bez možností půjčovat si knihy a časo-
pisy. Ale o to víc si jich jistě najde cestu do nového prostředí.

Opravy na hřbitovech
Během letních měsíců přibyly další kamenné cesty na hřbitově na Libe-
recké ulici. Každým rokem je takto upravena alespoň část místa posled-
ního odpočinku našich předků. Připravuje se obnova části zdi u býva-
lého zahradnictví, která spadla při červnové vichřici. A projektuje se další
rozšíření kolumbária, které už nedostačuje svou kapacitou. Dládění ná-
stupní cesty čeká také donínský hřbitov.
Dokončeny byly opravy na hřbitově na Dolní Suché. Stejně tak ve Václa-
vicích probíhá poměrně zásadní rekonstrukce obvodové zdi hřbitova,
která už měla na několika místech po letech neudržování narušenou sta-
tiku. Součástí rekonstrukce je také nová omítka obvodové zdi.
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100 let – 
100 stromů

Po celé naší republice roste řada stromů, které byly vysazeny u příle-
žitosti významných výročí a dodnes nám je připomínají. Nejčastěji
jsou to samozřejmě lípy, považované za národní strom, ale nezřídka 
i duby. Letos uplyne sto let od vzniku samostatného Československa.
I Hrádek nad Nisou se k oslavám připojí a přichází s vlastním projek-
tem. Nejviditelnějším počinem bude výsadba ovocného sadu tvoře-
ného hrušněmi a švestkami. Za každý rok naší republiky jeden strom.
Patronem sadu se může stát každý, kdo se k oslavám jubilea naší re-
publiky chce připojit.

Možná si vzpomenete na první projekt roku, v rámci kterého byl
před lety revitalizován městský park v ulici Generála Svobody. Jed-
notlivé stromy tehdy pořizovaly firmy, partnerská města a obyvatelé
Hrádku a zájem byl veliký. Podobně vznikne i „stoletý“ sad v Hrádku.
Když starosta města Josef Horinka myšlenku zmínil na sociálních sí-
tích, setkala se se značným ohlasem. Nyní přichází ten správný čas se
k ní připojit.

Opět se počítá s tím, že se přidají firmy, které s městem dlouho-
době spolupracují. A věříme, že „jubilejní“ sad podpoří i mnoho oby-
vatel města. Nebude se přitom jednat o „adopci“ konkrétního
stromu, o který by se pak dárce musel starat a sklízet jeho plody. O to
se i do budoucna postará město. Předpokládá se, že ovoce by se
mohlo v budoucnu využívat třeba pro výrobu dárkových předmětů,
které budou mít původ přímo v našem městě.

Jak se tedy můžete připojit? Pokud vás myšlenka jubilejního hrá-
deckého ovocného sadu oslovila, můžete přispět na jeden nebo i ně-
kolik stromů. Příspěvek byl vypočítán na 2200 Kč za jeden strom. Pe-
níze je možné darovat hned, vše s vámi ochotně zařídí na finančním
odboru městského úřadu ve dveřích č. 21 nebo 22.

Zcela nový sad vznikne na parcelách mezi mateřskou školou Oldři-
chovská a prostorem bývalé cihelny. Stane se tak přirozeným do-
plňkem zamýšleného přírodního parku cihelna, o kterém se dočtete 
v příštím čísle Hrádecka. Areál sadu bude oplocen, už kvůli ochraně
před zvěří. Náklady na jeho vysazení lehce přesahují půl milionu 
korun a zahrnují už i práce spojené s výsadbou a zmíněné oplocení.
Sad bude slavnostně otevřen 28. října v 16 h. Předcházet mu bude na-
rozeninový večer v Chrámu Pokoje, na kterém bude mimo jiné zahá-
jena výstava sta okamžiků a sta chvil z uplynulého století v našem
městě. Výstava bude v listopadu pokračovat v Bráně Trojzemí.

Na celém projektu „Staletých kořenů“ se kromě vedení města Hrá-
dek nad Nisou a Brány Trojzemí podílí především ThMgr. Hedvika
Zimmermannová.

Možná jste si už všimli: na začátku prázdnin byly z věží obou kostelů de-
montovány ciferníky hodin. V případě kostela sv. Bartoloměje jde o nej-
starší hodiny ve městě, generální opravu ale potřebovaly oboje hodiny.
Jak se ukázalo po sejmutí ciferníků, jejich stav byl horší, než se předpo-
kládalo. V rámci programu podpory obnovy památek proto město
schválilo dotaci oběma farnostem. Celkem jde o pět ciferníků a samo-

zřejmě i rafijí. Věž Chrámu Pokoje ukazuje čas do každé ze čtyř světo-
vých stran. Jistou zajímavostí je, že věžní hodiny kostela sv. Bartoloměje
mají jeden ciferník i v interiéru kostela. Obnova se ale týká jen toho 
vnějšího.

Projekt obnovy hodin volně navazuje na loňskou instalaci zcela no-
vých hodin na rohu ulic Liberecká a 1. máje.

Jednání o větrných 
elektrárnách jsou u konce

Větrné elektrárny nad Václavicemi se otáčejí už skoro rok. Ještě mnohem
déle ale trvala jednání o tom, jakou kompenzaci jejich majitelé budou
poskytovat obyvatelům města, především pak obyvatelům Václavic 
a Uhelné. 

O výstavbě větrných elektráren nad Václavicemi se poprvé mluvilo už
v roce 2004. V roce 2006 byla podepsána smlouva mezi Městem Hrádek
nad Nisou a společností EEH, podle které mělo město po splacení zá-
vazků jednu z větrných elektráren vlastnit a provozovat ji. Od té doby se
ale změnila legislativa a změnil se i majitel společnosti EEH, která stála 
u zrodu projektu.

Zastupitelstvo města v červnu schválilo podstatné náležitosti nové
smlouvy, která zohledňuje zásah větrnými větrných elektráren do krajin-
ného rázu Hrádecka v oblasti Václavic a Uhelné. Město tak opustilo
jednu z možností, a to provozovat elektrárnu ve vlastní režii k tomu za-
loženou a licencovanou společností. Nová dohoda říká, že město bude
po dobu existence větrného parku dostávat adekvátní podíl z výnosu 
větrných elektráren, tedy nikoliv jen ze zisku. Konkrétně půjde o 1,985 %
z výnosu, což by v průměrném roce měly být asi 2 mil. Kč. Všechny takto
získané prostředky do výše 2 mil. Kč budou příjmem Fondu rozvoje 
Václavic a Uhelné. Pokud elektrárny vydělají ještě více, půjdou peníze
navíc do rozpočtu města. Oproti prvotním jednáním se nová smlouva
liší ještě v tom, že peníze bude Fond rozvoje dostávat po dobu existence
parku, nikoliv jen po dobu životnosti, která je kratší.

Fond rozvoje Václavic a Uhelné zastupují kromě starosty města před-
sedovou obou osadních výborů. A i když může vypočítaný příjem Fondu
vypadat jako velká částka a o jeho konkrétním využití se bude jednat, ně-
které veřejně prospěšné záležitosti se nabízejí. Ať už je to podpora vý-
stavby domácích čistíren odpadních vod, možná stavba už dříve vypro-
jektovaných chodníků, investice do sportovišť apod. Vodovod, jehož
stavba se plánuje z důvodu obav o ztrátu vody v blízkosti polského
lomu, by se měl ale hradit z jiných zdrojů.

Oprava hodin ve věžích kostelů
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V srpnu se na prostranství před kostelem vrátily zbývající dvě restau-
 rované sochy sv. Jana Křtitele a sv. Jana Nepomuckého. Zimu přečkaly 
v restaurátorské dílně Atelieru Wágner, kde prošly důkladným restaurá-
torským zásahem. Skončila tím další etapa obnovy areálu kostela. Dvě
sochy, které jsou přímo na vstupní bráně do areálu, byly restaurovány
na místě už dříve.

Z pískovce je zhotovena drtivá většina památek v našem okolí. Tento
kámen se sice snadno opracovává, ale také špatně odolává povětrno-
stním vlivům. Zvláště na sochách sv. Jana Křtitele, křtícího Ježíše Krista,
která se nachází vpravo a Jana Nepomuckého, která stojí vlevo, byl zub
času už velmi vidět.

Po důkladném očištění, sušení a odstranění nepůvodních doplňků
byly doplněny detaily, které se kvůli erozi postupně ztrácely. Znát je to
především v obličejových částech soch. Sochy byly na závěr chemicky
zpevněny na povrchu. Poškozené části rukou Jana Nepomuckého byly
doplněny, stejně tak krucifix, jehož horní část již zcela chyběla. Obnovou
prošly také všechny čtyři pískovcové podstavce.

Mladší z celé čtveřice soch jsou sochy sv. Josefa s Ježíšem a socha 
sv. archanděla Michaela bojujícího s drakem, stojící na sloupech vstupní
brány. V roce 1759 je pro kostel pořídil farář Josef Tobias Schöpfer, který
stojí mimo jiné i za freskovou výzdobou kostela sv. Bartoloměje nebo so-
chou sv. Josefa naproti Lidovému domu.

Starší je socha sv. Jana Nepomuckého, kterou v roce 1708 pořídil 
celník Johann Hübler a stejně starý Jan Křtitel, pořízený farářem Sebas-
 tianem Krausem.

Restaurování soch proběhlo v rámci projektu Paměť v krajině Troj-
zemí. V loňském roce už byl z tohoto projektu pořízen morový sloup,
opravena kaple na Uhelné. V areálu kostela byla realizována parková
úprava a v příštím roce bude ještě restaurována křížová cesta po obvodu
areálu. 

Projekt Paměť v krajině Trojzemí reg. č. 100260207 je financován z Evropského
fondu pro regionální rozvoj (85 %), v rámci Programu na podporu přeshraniční
spolupráce mezi Českou republikou Svobodným státem Sasko 2014–2020, ze
státního rozpočtu ČR (5 %) a z rozpočtu města Hrádek nad Nisou (10 %).

Restaurované sochy u kostela sv. Bartoloměje
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Po loňském úspěšném Dřevořezbářském sympoziu se letos na Kristýnu
výtvarníci vrátili. Tentokrát ale k řezbářům přibyli ještě kameníci. Od
čtvrtka 12. do neděle 15. července vznikala pod rukama sedmnácti
umělců díla spojená tématem svatí patroni v Trojzemí. 

Dvanáct výtvarníků z Čech a Německa pracovalo se dřevem. Mezi
pěti kameníky byli tři studenti kamenické školy v Hořicích, jeden výtvar-
ník z Německa a také Jana Krečmanová z Hrádku, která vytvářela plas-
tiku patronky Libereckého kraje, sv. Zdislavy z Lemberka.

Zpestřením sympozia byla soutěž v rychlořezání, tedy v tvorbě díla 
v co možná nejkratším čase. A stejně jako vloni odpočinková část 
setkání, tedy alespoň pro výtvarníky, ve které se v sobotním podvečeru
o zábavu postarali pro změnu hudebníci.

Díla z letošního Uměleckého sympozia obohatí několik míst ve městě.
Jedno z nich, plastika sv. Jakuba Většího, už našla své místo na hřbitově
ve Václavicích, kde stával kostel zasvěcený právě sv. Jakubovi. Jako první
ji mohli spatřit návštěvníci letošní václavické poutě už týden po dokon-
čení.

Projekt Umělecké sympozium v Trojzemí 2018 byl podpořen Evrop-
skou unií z prostředků Evropského fondu pro regionální rozvoj z Pro-
gramu na podporu přeshraniční spolupráce mezi českou republikou 
a Svobodným státem Sasko 2014–2020.

Umělecké sympozium v Trojzemí



Pošestnácté obsadil v červnu louku po bývalé skládce za Kristýnou 
festival Hrádecké rockové léto. Program, poskládaný žánrově docela
pestře, přilákal přes sedm set posluchačů. Že bude pod podiem plno 
i v samotném závěru festivalu, kdy zpívala Anna K. s doprovodnou ka-
pelou, se asi dalo čekat. Jedná známá píseň za druhou, občas proložená
nějakou novinkou, a provlhlé publikum prokřehlé zpěvačce nepřestávalo
aplaudovat. Silnou základnu fanoušků má Wohnout, který už v Hrádku
v minulosti stejně jako Anna K. také vystupoval. Velkou parádu udělala

také kapela Vanua 2, v čele se zpěvákem Yannickem Tevim a poskládaná
z členů bývalého Blue Effectu. Kdo se bál, že na Hrádecké rockové léto
nepatří písničkář Jiří Schmitzer, musel se divit, jaký kotel pod menším
podiem čekal, až se objeví se svou kytarou.

S předchozími ročníky měl festival společné jedno: opět pršelo. 
Výsledkem vzpomínání mezi pamětníky celé historie festivalu bylo, že
nepršelo snad jen dvakrát. I tak ale vytvořili posluchači výjimečnou
atmosféru, která pořadatele motivovala k tomu, aby festival pokračoval.

117.–8. ãíslo,
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Hrádecké rockové léto
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První návštěvníky přivítala zachráněná kaple Panny Marie Pomocné na
Uhelné vloni před Vánoci. Oprava tehdy ještě nebyla zcela u konce, ale
z pohledu původního stavu, kdy z kaple zbývaly jen obvodové zdi, už
chybělo jen pár detailů. A ty úplně poslední dva se na místo vrátily 
o prázdninách. Na věžičku se vrátil kříž a pod něj zvon. 

Zvon, bez nějž by obnova kaple nebyla úplná, už kdysi ve věžičce 
býval. Není to ten úplně původní z roku 1849, který pamatoval ještě
Uhelnou bez kaple. Ten nepřečkal druhou světovou válku. Nový byl od-
lit jako náhrada v roce 1946 ve zvonařské dílně Rudolfa Pernera v Če-
ských Budějovicích. Ta byla v té době znárodněna, protože Rudolf 

Perner, pokračovatel rodu, který v Českých Budějovicích tvořil zvony od
roku 1772, byl v roce 1946 vystěhován. I v novém působišti v Pasově ale
pokračoval ve výrobě zvonů až do své smrti v roce 1982. A dílna funguje
díky jeho vnukovi nadále.

Před návratem zvonu do kaple si jej vzal do parády zvonař Michal 
Votruba z jihočeských Myslkovic. Zvon očistil, nakonzervoval včelím 
voskem a také vyrobil nový závěs s kováním, ložisky, čepy a zvonící pá-
kou. Novotou září také srdce zvonu, i když zůstalo původní.

Staronový zvon kaple na Uhelné má průměr asi 29 cm a váží okolo 
15 kg. Doufejme, že jeho hlas se bude z Uhelné ozývat i mnoha dalším
generacím. 

Oprava kaple na Uhelné proběhla v rámci projektu Paměť v krajině
Trojzemí, financovaného z Evropského fondu pro regionální rozvoj 
v rámci Programu spolupráce na podporu přeshraniční spolupráce mezi
Českou republikou a Svobodným státem Sasko 2014–2020.

Návrat zvonu do kaple na Uhelné

Václavická pouť
Je to tři roky, kdy se několik obyvatel Václavic rozhodlo obnovit tradici
poutí. Místní kostel sv. Jakuba Většího byl zbourán v roce 1976, kdy 
v něm proběhla poslední poutní mše svatá, už asi nezjistíme. Ale to
nebrání tomu, aby se na jeho místě v období svátku patrona Václavic
lidé sešli a slavili. Setkávají se tu lidé věřící, ale i bez vyznání, naučili
se sem jezdit i bývalí obyvatelé Václavic. Václavická pouť je poutí v pů-
vodním slova smyslu. Obejde se bez kolotočů a stánků. Ale mší svatou
nekončí, pokračuje totiž večerní zábavou v restauraci U Slunce, kterou
i letos obstarala cimbálová muzika Dušana Kotlára.
Letos byla znovu zmíněna myšlenka obnovit alespoň základy václa-
vického kostela. Už při první pouti vyrostl zhruba v místech původ-
ního závěru kostela kamenný oltář, sestavený z prvků nalezených na
místě, kam byly sutiny bouraného kostela odváženy. Letos k nim při-
byla socha sv. Jakuba Většího, zhotovená při uměleckém sympoziu.
Vystaven byl také kříž, který měl být v minulosti součástí kostela nebo
jeho areálu. A v bráně Trojzemí je trvale vystavena původní gotická 
křtitelnice, nejstarší památka na václavický kostel. Vytrvale jsou obno-
vovány václavické drobné památky a nyní i tradice.
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Nejstarší obyvatelce města 
je 101 let

Mezi gratulanty, kteří 3. července přáli k narozeninám paní Marii 
Jermanové, nechyběli ani zástupci města Hrádek nad Nisou a Liberec-
kého kraje. Jak by také ne, když paní Marie oslavila 101. narozeniny. 
Narodila se v Litvínově, poté žila a pracovala v Klobukách a v Třebicho-
vicích. Do Hrádku nad Nisou následovala manžela, když ho před asi
sedmdesáti lety jako příslušníka SNB po válce odveleli do pohraničí.

Svůj život trávila obklopená lidmi. A jak sama při svých narozeninách
několikrát zmínila, největší radost jí stále dělá, když má kolem sebe
hodně lidí. Jejím prvním pracovištěm po příchodu do Hrádku byl dětský
domov v dnešním Hrádeckém dvoře. Tam působila jako kuchařka. Poté
vařila ještě pro děti v Doníně. Později, v uniformě poštovní doručova-
telky, dokázala díky znamenité znalosti němčiny předávat nejen noviny
a dopisy, ale často i informace mezi českou a německou komunitou. 
V kuchyni v mateřské školce v Doníně pomáhala ještě jako důchodkyně. 

Jediný syn se snachou ji doprovázeli i na setkání se starostou Josefem
Horinkou a náměstkem hejtmana Libereckého kraje Pavlem Svobodou,
kteří oslavenkyni popřáli především pevné zdraví. Popřát přišla také 
Jaroslava Šalátová, vedoucí správního a sociálního odboru hrádecké 
radnice. Rodina paní Marie při setkání mimo jiné vyzdvihla péči, které se
mamince dostává v hrádeckém domě s pečovatelskou službou, který na
malé oslavě zastupovala ředitelka Pečovatelské služby paní Šárka Jeníč-
ková.

Ke gratulantům se připojujeme i my a přejeme všechno nejlepší!

Diamantová svatba
Již druhou diamantovou svatbu přivítala v tomto roce obřadní síň hrá-
decké radnice. I manželé Irena Baumová a Zdeněk Baum se v doprovodu
svých nejbližších vrátili do míst, kde se před šedesáti lety brali.

Gratulujeme a přejeme vše nejlepší do dalších let.

Děkujeme městskému úřadu za důstojné a milé
uspořádání diamantové svatby.

manželé Baumovi

polečenskápolečenská
rubrikarubrika

Životní výročí
Občanům, kteří v měsících červnu a červenci 2018
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Václav Bajer, Marta Šimůnková, 
František Hovorka, Pavla Kuchtová,
František Popp, Pavel Linhart, 
Vladimír Žalud, Ladislav Vachek,
Jaroslava Libnarová, Dagmar Žaludová,
Josef Ort

80 let Věra Jirkovcová, Marie Papírníková, 
Christa Hlůžová, Marie Vodičková, 
Anna Urbánková

81 let Ludmila Štěpánková, Eva Špísová
82 let Libuše Veselá
83 let Agáta Bátoryová, Irena Baumová,

Marie Paříková
84 let Marie Slováková, František Tichý
86 let Arthur Maryška
88 let Antonie Macháčková, Zdenka Dvořáková,

Anna Martincová
89 let Soňa Procházková, Antonín Procházka,

Miluše Machková
90 let Jaroslava Baková, Miloslav Bensch
94 let Josef Kordík

101 let Marie Jermanová

Dne 28. 6. 2018 byli v obřadní síni hrádecké radnice
uvítáni noví hrádečtí občánci:

Andrea Hladká, Tomáš Nývlt, Natálie Řípová, Erik Richtr, 
Rozálie Bukvicová, Emma Sluková, Nelly Jay Posselt, 

Tea Vašíčková, Matteo Charvát, Ellen Šamanová, 
Eliška Kalfeřtová, Jan Klepáček, Ester Kavanová, 

Amálie Krištofová, Viktorie Vrabcová, Amálie Perná, 
Šimon Vaček.

Monika Korbelářová, matrikářka
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Zlatá pětka je tentokrát
z Hrádku

Počtvrté se v posledních dvou měsících školního roku konala pro páťáky
z Mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko vědomostní soutěž Zlatá pětka.
Tentokrát se do ní přihlásilo 19 pětičlenných týmů z osmi škol. 

Od května děti procházely jednotlivými koly internetové kvalifikace,
aby mohly změřit své síly ve finále na Státním hradě a zámku Grabštejn,
jehož atraktivní prostory od sklepů až po věž každoročně poskytují finá-
lovým bojům zázemí.

Každý z týmů musel prokázat nejen znalosti, ale také trpělivost, dů-
slednost a vytrvalost, protože soutěžní kola začínala každý čtvrtek a na
splnění úkolů plynul čas do následující středy. Kdo neodpověděl, ze sou-
těže vypadl. Na hrad Grabštejn byli nakonec pozváni všichni, kteří byli
aktivní ve všech kolech, což se týkalo 13 týmů. Finálového klání se ale
zúčastnilo jen deset nejlepších týmů. Vítězně z něj vzešel dívčí tým ve
složení Jana Tomčíková, Tereza Vávrová, Beata Bérešová, Bára Šimáč-
ková, Sára Šimáčková, který si po dobu soutěže říkal Správná pětka. Tvo-
řily jej páťandy ze ZŠ Lidická.

Úkoly pro jednotlivá kola soutěže vycházely z tématu Křížem krážem
Libereckým krajem. A při příležitosti letošního významného výročí 100 let
české státnosti budou do letošního ročníku zařazeny i otázky nebo úkoly
se související tématikou.

Soutěž připravilo Město Hrádek nad Nisou za finanční podpory Do-
tačního fondu Libereckého kraje, Mikroregionu Hrádecko–Chrastavsko
a štědrých sponzorů. Finále se uskutečnilo na Státním hradě a zámku
Grabštejn, který s kastelánkou paní Ing. arch. Ivou Bártovou pravidelně

poskytuje zázemí pro finále. Nejatraktivnější ceny do finále věnovala 
iQLANDIA a iQPARK. Žáci ze ZŠ Lidická v Hrádku nad Nisou pod vede-
ním ředitele školy, Mgr. Jaroslava Poláčka, v roli astronomů, zbrojířů,
kronikářů a pekařů obsadili jednotlivá hradní stanoviště. Z kuše se stří-
lelo pod vedením Mgr. Václava Havla, ředitele ZŠ v Loučné a jeho po-
mocníků. Tradičně s námi spolupracoval i Dům dětí a mládeže Drak 
v Hrádku nad Nisou, ten zajišťoval podporu při výrobě keramických
znaků jednotlivých týmů. Své týmy podporovaly i jednotlivé základní
školy a městské nebo obecní úřady v Mikroregionu Hrádecko-Chrastav-
sko. Letošní realizační tým a porotu tvořili Pavel Farský, Mgr. Jaroslav 
Poláček a Roman Sedláček. 

Konec školního roku je spojen s bilancováním.
Každý z žáků si odnese vysvědčení, shrnující
výsledky jeho úsilí v posledním půlroce. 
V Hrádku nad Nisou ještě patří ke konci škol-
ního roku setkání nejlepších žáků z jednotli-
vých škol v obřadní síni městského úřadu, kde
jim za snažení a píli poděkují starosta a místo-
starosta města a předají jim malý dárek.

Na městském úřadě se oceňují na závěr
školního roku nejen žáci s vynikajícím vysvěd-
čením, ale také osobnosti jednotlivých škol,
které vynikají nejen prospěchem. Zvláštní ce-
nou je pak Skokan roku pro žáky, kteří se doká-
zali výrazně zlepšit.

Letošní ocenění: 

ZŠ Lidická: Petr Brodňanský, Bára Šimáčková,
Sára Šimáčková, Anna Jirkalová, Štěpán Svo-
boda, Tomáš Poláček
ZŠ T. G. Masaryka: Tereza Farská, Adam Her-
berger, Linda Suková, Anna Kořínková, Monika
Uričová, Tereza Georgievoá

ZŠ Donín: Ondřej Matuška, Anička Szymszo -
vá, Natálka Kaprasová
ZŠ a MŠ Loučná: Karolína Růžičková 

Osobnosti jednotlivých škol:
ZŠ Lidická: Petr Mikenda, Tereza Kalfeřtová
ZŠ T. G. Masaryka: Dat Le Truong
ZŠ Donín: Bára Řeháčková
ZŠ a MŠ Loučná: Denisa Celerová

Skokani jednotlivých škol:
ZŠ Donín: Ondřej Semecký
ZŠ a MŠ Loučná: Filip Hrabar

Ocenění nejlepších žáků
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Cvičení Lída na vybíjené
Turnaje ve vybíjené v tělocvičně TJ Harcov, kterým se žáci a dorostenci
loučili se školním rokem, se zúčastnily i mladí sportovci ze Cvičení Lída. 

Šestičlenné družstvo soupeřilo s týmy z Doks, Starého Harcova a Zá-
kup. Vybíjená se na podobných turnajích hraje s časovým limitem šesti
minut a počítají se sebrané životy. Hrádečtí starší žáci ve složení Matěj
Čemus, Jakub Wierzba, Rostík Patočka, Jakub Vích, Barča Vodrážková 
a Šárka Čížová dokázali vybojovat třetí místo.

O pohár Mikroregionu 
Hrádecko-Chrastavsko

Už počtvrté se před koncem školního roku konala soutěž v atletice O po-
hár mikroregionu Hrádecko-Chrastavsko. Žáci prvního stupně všech škol
mikroregionu se v Hrádku na hřišti u pošty sešli, aby poměřili své síly 
a dovednosti. Závody připravila ZŠ T. G. Masaryka. Soutěžilo 11 družstev
po 6 členech. Žáci deváté třídy pečlivě měřili výkony, sčítali výsledky 
a připravovali diplomy pro malé závodníky. Občerstvovací stanici měly
na starost dívky z 6. ročníku. Paní ředitelka základní školy Mgr. Edita 
Poláčková a pan místostarosta Hrádku nad Nisou Pavel Farský předávali
ceny a diplomy a medaile. Paní starostka Chotyně Jana Mlejnecká, která
je předsedkyní mikroregionu, předala pohár vítěznému družstvu.

Dopoledne se vydařilo. Děti soutěžily opravdu ze všech sil a odjížděly
z Hrádku spokojeny a s příslibem odvety při dalším závodě – 5. ročníku,
který se bude konat v Chotyni v roce 2019.

Pořadí družstev: 1. ZŠ Bílý Kostel
2. ZŠ T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou
3. ZŠ Mníšek
4. ZŠ Chrastava I
5. ZŠ Chotyně
6. ZŠ Lidická, Hrádek nad Nisou

Taneční show
Taneční skupina Mix Dance připravila svou každoroční, letos v pořadí už
devátou, show. Letos v chotyňské sokolovně, protože kulturní dům Be-
seda i hrádecká sokolovna jsou kvůli rekonstrukcím uzavřené. Zájem di-
váků to však neovlivnilo a s návštěvou i celou akcí mohou být pořadatelé
z DDM Drak jistě spokojení. Vystoupení byl a přitom pestrá po všech
stránkách: k pořádajícímu souboru se kromě jiných připojily i hrádecké
mažoretky nebo Staří známí.
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Tip na výlet
Pro prázdninové putování po zajímavých místech v našem okolí jsem vy-
brala jednu z mnoha rozhleden, kterými se může nejen náš kraj, ale celá
republika pochlubit. Rozhledny se v Česku staly populární převážně na
konci 19. století v souvislosti s rozvojem turistiky. Výrazně přispěl také
Klub českých turistů, který sám mnoho rozhleden vybudoval. Celkem
jich bylo postaveno asi 400, avšak do současnosti se dochovalo kolem
200. Ta, na kterou se dnes vypravíme, se nachází na Jablonecku, přesněji
v Janově nad Nisou.

Rozhledna Královka
Kamenná rozhledna s chatou stojí na plochém vrcholu hory Nekras, 
nejvyšším místě Maxovského hřbetu Jizerských hor, ve výšce 859 m n. m.
O jejím založení rozhodl Německý horský spolek, jehož členové zde po-
stavili v roce 1887 dřevěnou konstrukci přístupnou po žebříku. Její výška
dosahovala sotva vršků okolních smrků, i přesto se stala základem bu-
doucího turistického využití na Královce. 

V létě roku 1888 byla vztyčena 19 m vysoká trámová věž a v září téhož
roku slavnostně otevřena. Rozhledna se těšila velké oblibě. V blízkosti
proto vyrostlo dřevěné pohostinství, kterého se později ujal horský 
spolek a rozšířil jej na chatu zvanou Könighöhbaude. Roku 1933 však 
vyhořela a během 3 let ji nahradila chata nová. Ta v 80. letech 20. stol.
prošla kompletní přestavbou a rozšířením. V této podobě se zachovala
dodnes. 

Původní věž stála na Královce do r. 1906, kdy ji strhla vichřice. Janov-
ská sekce horského spolku začala však velmi rychle připravovat projekt
nové kamenné věže a v roce 1907 byl slavnostně položen základní 
kámen. Po neuvěřitelně krátké době – 3 měsících – byla 8. září 1907,
přesně po 19 letech od otevření původní dřevěné věže, uspořádána hor-
ská slavnost na počest otevření nové rozhledny.

A proč bychom se měli vydat právě na Královku? Protože nabízí jeden
z nejhezčích rozhledů v Jizerských horách. Rozhledna je vysoká 
24 metrů a na vyhlídkovou plošinu vede 102 schodů. Je z ní překrásný 
výhled na Jizerské hory, Krkonoše, Polsko i Německo, Český ráj, Ještěd 
a Jablonec nad Nisou. K rozhledně je možné se dostat po značených 
turistických stezkách z Rýnovic, Janova n. N. a Bedřichova. Autem lze
přes Bedřichov dojet až k rozhledně.

Zdroj: cestou-necestou.cz, Věra Baumgartnerová

Pozvánka k sousedům
Mozaika akcí je stále pestrá. Od koncertů a výstav, přes poutě a tradiční
festivaly, až třeba po netradiční prohlídky památek. Najděte si tu svou 
a užijte si krásný zbytek léta! 

25. srpen – Hradozámecká noc – Liberecký kraj  
Poslední srpnová sobotní noc je kouzelná: na hradech a zámcích vás
čekají neuvěřitelné zážitky! Šlechtická sídla se představí v netradičních
dobách a s netradičním programem. V zámeckých kuchyních ochutnáte
dobové laskominy, podíváte se do míst, kam se obvykle návštěvníci nedo-
stanou, anebo si projdete zámek s baterkou a vyslechnete příběhy, ze kte-
rých minulým generacím vstávaly vlasy hrůzou na hlavě.

25. srpen – Hradozámecká noc na Grabštejně
V noci mezi osmou a jedenáctou hodinou budete moci cestou zšeřelými
hradními interiéry sledovat příběh, během něhož se dozvíte strašlivé
tajemství... Prohlídky plné nebezpečí, zvratů a zrady…

31. červenec – 1. září – České hrady – Bezděz
Tradiční festival s kulisou hradu Bezděz. Vystoupí Pražský Výběr,
Mandrage, Jelen, Slza, Rybičky 48, Divokej Bill a spousty dalších.

1. září – Krajské dožínky – Bílý Kostel nad Nisou
Krajské dožínky Libereckého kraje to je den plný hudby a zajímavého pro-
gramu, který bude věnován nejen úrodě samé, ale celému odvětví země-
dělství, potravinářství, jakož i řemeslům a výrobcům z regionu. Vedle 
prohlídky výstav hospodářských zvířat a strojů zde budou moci návštěv-
níci ochutnat a zakoupit výrobky oceněné v soutěži Výrobek roku Libe -
reckého kraje. A mezi Libercem a Hrádkem nad Nisou bude kyvadlově
jezdit historický parní vlak! Janek Ledecký, Big �O�Band a Dasha a další.

5. září – Jizerskohorské filmy – Krajská vědecká knihovna v Liberci
Výběr zajímavých záběrů z dokumentárních filmů o Jizerských horách od
30. let až po současnost jako výsledek badatelské práce Pavla D. Vinkláta.

6. září – Prachy! – Křižany
Poklidná příprava narozeninové večeře, každou chvilku mají dorazit hos -
té, jenže oslavenec má zpoždění… Když konečně dorazí jeho žena, tak ho
nepoznává. Divadelní komedie v rámci festivalu Křižanské kulturní léto.

7. září – Nezmaři – Cvikov
Legendární folková kapela, která už předloni hrála i v Hrádku nad Nisou,
přijíždí do našeho kraje v rámci svého turné 40 let na cestě.

7.–8. září – Létofest – Letiště Liberec
Velký hudební festival, na kterém mimo jiných zahrají Chinaski, Kabát,
MIG 21, Anna K., Wanastovy vjecy

10. září – Henrik Freischlader Band – Klub Na Rampě Jablonec nad Nisou
Hudební alchymista Henrik Freischlader v Jablonci již potřetí a opět 
s novými spoluhráči! Špičkový německý kytarista představí svůj nový
hudební projekt v rámci Old School Tour 2018.

Věra Baumgartnerová

Rozchodíme civilky 
Ve čtvrtek 14. 6. 2018 uspořádal Svaz postižených civilizačními choro-
bami v ČR, z. s. v Hrádku nad Nisou akci Rozchodíme civilky 2018. 
U areálu Kristýna se sešlo 53 lidí s civilizačním onemocněním a seniorů,
aby společně nachodili co nejvíce kilometrů pro zdraví. U stánku SPCCH
si mohli zdarma zapůjčit hole nordic walking a seznámit se se správnou
technikou chůze s holemi NW. Pro zájemce byly k dispozici informace 
o možnostech využitelnosti zdravotnických služeb v regionu, měření
tlaku a BMI. Na společné vycházce nachodili účastníci od 2 do 4 kilo-
metrů, každý podle svých možností. Děkujeme Ministerstvu zdravotnic-
tví ČR za podporu akce. Děkujeme všem účastníkům za přidání 150 kilo -
metrů do akce Rozchodíme civilky 2018. 

Marie Říhová, Centrum služeb SPCCH 
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Doporučení 
Policie ČR

Doporučení houbařům
Nastane období, kdy do českých lesů vyjede

mnoho houbařů a vozidla zanechají zaparkovaná na
opuštěných a odlehlých místech. Vozidla budou bez dohledu i několik
hodin a mohou se tak stát předmětem zájmu pachatelů. Uvnitř stále ma-
jitelé zanechávají různé věci – doklady, mobilní telefony, fotoaparáty a
tašky. 

Bohužel i zdánlivě „bezcenná“ věc může pachatele nalákat. Vy sami
ovlivňujete to, zda se vaše vozidlo stane cílem zlodějů. Zajisté nechcete
nemilé překvapení v podobě rozbitého okénka či zámku. Pokud se
chcete vyvarovat nepříjemnostem, zklamání a zbytečným ztrátám, vě-
nujte pozornost následujícím radám:

Než opustíte zaparkovaný automobil:
– proveďte kontrolu zajištění vozidla – uzavření oken, dveří i zavazadlo-

vého prostoru
– neukládejte ve vozidle hodnotné předměty, především na viditelných

místech
– ani zavazadlový prostor vozidla není vhodný pro úschovu cenných věcí
– uvnitř nezanechávejte rezervní klíče, doklady
– nezapomeňte na bezpečnostní systémy. 

Parkování 
Policisté v rámci své činnosti kontrolují i zaparkovaná vozidla v lesních
porostech a řeší i případy, kdy majitelé vozidla zaparkují před vjezdem
na lesní cestu a v místech, kde je parkování zakázáno. Řidiči, kteří par-
kují vozidla na těchto místech, tak porušují zákon č. 361/2000 Sb., o pro-
vozu na pozemních komunikacích. 

Řidiči se tak dopouštějí přestupkového jednání a v blokovém řízení
jim může být uložena pokuta do 2 000 tisíc korun. 

Zkontrolovat a pokutovat vás je oprávněn také pracovník lesní stráže.
Ten se musí prokázat odznakem a může vám za porušení zákona uložit
pokutu, nebo vás předvést na služebnu policie. Dále vám zanechá za
stěrači lístek s časem, místem a oznámením o přestupku a s informací 
o dalším postupu. Pokud řidič nezareaguje, předává záležitost policii.
Zákaz jízdy a stání motorovými vozidly na lesních cestách vyplývající 
z lesního zákona jsou orgány státní správy lesů povinny v případě jeho
porušení sankcionovat, a to v souladu s ustanovením § 53 zákona 
č. 289/1995 Sb., o lesích a o změně a doplnění některých zákonů (Lesní
zákon). 
Při porušení zákazu vjezdu do lesa podle lesního zákona hrozí
ve správním řízení pokuta až do 5 000 tisíc korun.
K zákazu vjezdu do lesa není potřeba umístit dopravní značky, ty zákaz
zdůrazňují. Platnost dopravních značek Zákaz stání a Zákaz zastavení
může být klidně i v úseku několika kilometrů.
Kde máte tedy zaparkovat? Na místech k tomu určených. Dle zá-
kona smíte zaparkovat u krajnice, na hranici lesa, ale jen tak, aby zůstal
volný průjezdný pruh o šířce alespoň tři metry. 

Pátrání po osobách 
V uplynulých letech policisté pátrali po několika osobách ztracených při
hledání hub v lesních porostech. Realizovali pátrací akce, do kterých byli
zapojeni policejní psovodi i vrtulník. Houbařům doporučujeme, aby
navštěvovali místa, která znají. 

Doporučení Policie ČR – než se vydáte na procházku do lesa či
sběr hub:
– noste při sobě mobilní telefon s dostatečně nabitou baterií
– především rada pro starší občany pro případ, že dojde k jejich zranění

nebo nevolnosti  a mohou se přivolat pomoc
– kompas i podrobnou mapu, když neznáte dokonale okolí - můžete ztra-

tit orientaci v terénu
– oblečení – pokud dojde ke změně počasí v průběhu pohybu v lesních

porostech
– nemocní, kteří užívají pravidelně léky, tyto s sebou vzít.
Při záchraně života jde o minuty. Pro rychlý příjezd záchranné služby,
nebo přílet vrtulníku je důležitá přesná znalost místa zásahu. K tomu

slouží aplikace „Záchranka“, kterou lze velmi jednoduše nainstalovat do
mobilního telefonu.

Aplikace je přímo napojena na systémy záchranných služeb v ČR. 
Po stisknutí nouzového tlačítka vytáčí číslo 155 a zároveň odesílá záchra -
nářům nouzovou zprávu s vaší polohou a dalšími informacemi. Až tele-
fonické spojení s linkou 155 zajistí 100 % výjezd posádky ZZS. Pokud
se nacházíte na horách, aplikace Záchranka to podle GPS signálu sama
rozezná a odešle nouzovou zprávu i Horské službě v dané oblasti. Bližší
informace naleznete na internetu www.zachrankaapp.cz

por. Mgr. Lenka Dvořáková
Koordinátor prevence kriminality

KŘP Libereckého kraje

Někdy nehouká sanitka, 
ale přilétá vrtulník

Přemýšlíte někdy, jak se záchranáři dostanou do těžce přístupného 
terénu bez cest a silnic? Nebo proč k „obyčejné“ mrtvici letí vrtulník? 
Letecká záchranná služba je nedílnou součástí zdravotnické zá-
chranné služby. V České republice funguje v současné době deset
středisek, odkud vzlétá vrtulník k záchraně života, sídlo liberecké le-
tecké záchranky je na letišti Liberec. 

Vrtulník Kryštof 18 (jméno dostal podle sv. Kryštofa, patrona pout-
níků, řidičů, letců či leteckých záchranářů, číslo 18 je pořadové číslo
vzniku LZS Liberec v tehdejším Československu) zasahuje především
na území Libereckého kraje a je provozován pouze ve dne.

Stejně jako záchranáři pozemní, i letečtí jsou řízeni dispečinkem.
Ten je podle potřeby vysílá buď k zásahům do nepřístupného terénu
nebo k pacientům, kteří vyžadují co nejrychlejší transport do nemoc-
nice. To může být právě příklad oné mozkové mrtvice, kdy je nutné,
aby se pa cient na ošetření do iktového centra dostal co nejdříve tak,
aby byly maximálně sníženy možné následky.

Výzva ke vzletu vždy přichází ze zdravotnického operačního středi-
ska, které vysílá adekvátní pomoc na místo události na základě vy-
hodnocení informací od volajícího. Již během hovoru s volajícím upo-
zorní operátoři posádku na připravovaný vzlet. Pilot s mechanikem
startují motory vrtulníku, poté nastupuje lékař a záchranář s podrob-
nými informacemi, a během dvou minut odlétají. Na místě zásahu 
pilot s pomocí celé posádky vybere nejvhodnější místo k přistání. 
Záchranáři ošetří pacienta a lékař rozhodne o způsobu transportu 
a směřování do zdravotnického zařízení. V případě transportu paci-
enta do Krajské nemocnice v Liberci přistává vrtulník na nově vybu-
dovaném heliportu přímo v areálu nemocnice, kde je pacient předán
zasahující posádkou vrtulníku přímo ošetřujícímu týmu. 

Při zásazích s využitím podvěsu LZS Liberec úzce spolupracuje 
s Horskou službou Jizerské hory a Krkonoše. Od roku 2005 létají 
záchranáři moderním dvoumotorovým vrtulníkem EC 135 T2, který je
pro záchranné činnosti využíván po celé Evropě. 

EC 135 T2 je dvoumotorový vrtulník, s cestovní rychlostí asi 
230 km/h (maximální 287 km/h). Zdravotnická zástavba vrtulníku je
upravena pro tři až čtyři členy posádky a jednoho pacienta. V tomto
složení posádky, a s daným zdravotnickým vybavením, je vrtulník
schopen letět přibližně 1,5 hodiny, což je zhruba cesta do Prahy 
a zpět s rezervou pro další zásah v Libereckém kraji.



18 inzerce

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 Kč
reklamní reportáž cena dohodou

ceny jsou uvedeny včetně DPH
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